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Slovo úvodem
Vážení spoluobčané, již rok boju-

jeme s nepřítelem zvaným Covid 19. 
Neuvěřitelné se stalo skutečností a 
my všichni musíme řadu měsíců čelit 
a přizpůsobovat se různým nařízením, 
opatřením a omezením. Přesto však 
musíme nějak fungovat. Dovolte mi 
tedy, abych vás seznámila s připra-
vovanými aktivitami obce a obecního 
úřadu. 

Velmi aktuální bude v následují-
cích dnech výběr dodavatele na do-
dávku kompostérů, na jejichž pořízení 
obdržela obec dotaci z Ministerstva 
životního prostředí ČR. Dle zadávací 
dokumentace výběrového řízení by 
měla být dodávka realizována v prů-
běhu měsíce dubna 2021. Poté bude 

možné kompostéry přidělit jednotli-
vým domácnostem. 

V letních měsících bude rekon-
struována bytová jednotka v budově 
mateřské školy, ze které vznikne nová 
výdejna obědů – školní jídelna pro děti 
navštěvující Základní školu v Hruš-
kách. I tato akce bude spolufi nancová-
na ze získaných dotačních prostředků. 

Úspěšní jsme byli také v žádosti o 
dotaci na výměnu svítidel veřejného 
osvětlení, kterou nám přislíbilo Mi-
nisterstvo průmyslu a obchodu ČR v 
rámci programu EFEKT 2021. Přesný 
termín zahájení prací však momen-
tálně neznáme. Stejně tak je tomu u 
připravované realizace rekonstrukce 
dětského hřiště Na rybníčku. 

Na nedávném zasedání rady obce 
byly schváleny nabídky na vypracová-
ní projektové dokumentace pro akci 
revitalizace větrolamu v lokalitě Tvr-
donské podsedky a revitalizaci stá-
vajících vodních tůní na Zahajce a U 
hřiště. Samotné práce by proběhly až 
v následujícím roce. 

Příznivé zprávy prozatím nemám 
pro zájemce o výstavbu rodinných 
domů na Zahajce, neboť z důvodu 
omezeného fungování úřadů v době 
nouzového stavu jsme se neposunuli 
dál při schvalování nového územního 
plánu a tudíž i v přípravě výstavby in-
ženýrských sítí. Přesto doufám v lepší 
zítřky a přeji vám hodně trpělivosti.

Jana Filipovičová, starostka obce

Odpadové hospodářství
Koncem roku 2020 vstoupil v plat-

nost nový a dlouho připravovaný zá-
kon o odpadech č. 541/2020 Sb., s 
účinností od 1. 1. 2021. Nový zákon 
s sebou přináší velké množství změn, 
které se dotknou nejedné oblasti od-
padového hospodářství a budou mít 
dopad jak na oprávněné osoby, tak 
i na původce odpadů. Účelem toho-
to zákona je zajistit vysokou úroveň 
ochrany životního prostředí a zdraví 
lidí, dále trvale udržitelné využívání 
přírodních zdrojů předcházením vzni-
ku odpadů a nakládáním s nimi. 

Mezi významné změny patří napří-
klad zdražení skládkování a s tím sou-
visející zdražení poplatku za likvidaci 
komunálního odpadu, povinné umís-
tění kamer na sběrných dvorech, od 
roku 2025 pak povinný oddělený sběr 
textilu apod. Jedním z cílů vycházejí-
cích ze směrnic EU je omezení množ-
ství ukládaného komunálního odpadu 
na skládky, a to v roce 2035 pouze 10 
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Informace ze zasedání zastupitelstva a rady obce

Zasedání zastupitelstva obce 22. července 2020

Zasedání rady obce 11. listopadu 2020

Zastupitelstvo obce schválilo:
• Záměr prodeje pozemku p.č. 239 v k.ú. Hrušky o výmě-

ře 96 m2.
• Záměr prodeje pozemku p.č. 241/2 v k.ú. Hrušky o vý-

měře 52 m2.
• Záměr prodeje pozemku p.č. 223 v k.ú. Hrušky o výmě-

ře 377 m2.
• Pověření rady obce ke schválení záměru prodeje po-

zemku p. č. 263/3 v k. ú. Hrušky o výměře 157 m2.
• Prodejní cenu pozemků v intravilánu obce pro rok 2021 

ve vlastnictví obce Hrušky evidovaných jako druh po-
zemku zahrada či orná půda, které sousedí s pozem-
ky žadatelů o odprodej takových pozemků, za účelem 
soukromého využití žadatelů jako „zahrada“, ve výši 
200,-- Kč za m2 včetně DPH, kdy si zastupitelstvo vy-
hrazuje v konkrétních případech rozhodnout o stano-
vení ceny jiným způsobem, a to znaleckým posudkem. 
Kupní smlouvy na prodej těchto pozemků za výše uve-
denou cenu 200,-- Kč/m2 s DPH budou obsahovat také 
ustanovení o smluvní pokutě ve výši ceny pozemku v 
případě, že kupující převede pozemek úplatně či bez-
úplatně na jinou osobu po dobu 5 let od uzavření kupní 
smlouvy.

• Zrušení příspěvkové organizace: Správa majetku obce 
Hrušky, příspěvková organizace, se sídlem: U zbrojnice 
100, 691 56  Hrušky, IČO: 75157390, DIČ: CZ7515739, 
vedené: v OR u KS v Brně pod sp.zn. Pr 1659, a to ke 
dni 31. 12. 2020 s tím, že veškerá práva a povinnosti z 
této organizace přechází k tomuto dni na zřizovatele 
této organizace.

• Rozpočet obce pro rok 2021 takto:
 Celkové příjmy ve výši   28 219 900,-- Kč;

Rada obce schválila:
• Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene 

na pozemku p.č. 621/1 v k.ú. Hrušky zapsaného na LV 
2510 a svěřeného Správě a údržbě silnic Jihomoravského 

 Celkové výdaje ve výši  51 671 700,-- Kč;
 Financování tvoří použití fi nanční  

rezervy ve výši    23 451 800,-- Kč.
• Rozpočtové opatření č. 5/2020 se snížením příjmové 

části o 1 807 500,-- Kč, snížením výdajové části o  2 175 
000,-- Kč a vytvořením fi nanční rezervy ve fi nancování 
ve výši  367 500,-- Kč.

• Vznik pracovněprávního vztahu mezi obcí Hrušky a za-
stupitelem obce na základě uzavření Dohody o provede-
ní práce při obsluze sběrného dvora.

• Aktualizaci Strategického rozvojového dokumentu obce 
Hrušky 2015 – 2021.

• Třístrannou dohodu o narovnání soudního sporu vede-
ného u Okresního soudu v Břeclavi.

• Podání žádosti o dotaci „Rekonstrukce dětského hřiště 
Na rybníčku“ v rámci výzvy k podávání žádostí o poskyt-
nutí dotace v roce 2021 z podprogramu MMR ČR Podpora 
obnovy a rozvoje venkova pro dotační titul 117D8210H 
Podpora budování a obnovy míst aktivního a pasivního 
odpočinku.

• Prodloužení doložení souhlasu o užívání stavby na po-
zemku p. č. KN 1566/65 k.ú. Hrušky do 30. 6. 2021. 

• Spolufi nancování Minimální sítě sociálních služeb ORP 
Břeclav na rok 2021 a 2022 ve výši 65,-- Kč na 1 oby-
vatele. Počet obyvatel bude stanoven dle statistických 
údajů o počtu obyvatel k 31. 12. předcházejícího roku.

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
• Informaci o kontrole hospodaření, informace o poda-

ných a připravovaných žádostech o dotace a Závěrečný 
účet DSO Hrušky a Týnec pro stavbu Společná ČOV Hruš-
ky - Týnec za rok 2019

kraje, příspěvkové organizaci kraje. Smlouva se uzavírá 
mezi Jihomoravským krajem, se sídlem Žerotínovo nám. 
449/3, 601 82  Brno, IČO: 70888337 a obcí Hrušky. Na po-
zemku bude umístěna stavba VO za úplatu 100 Kč/bm při 

muset své odpadové hospodářství na-
stavit na co největší třídění. Pokud to 
nesplníme, zaplatíme nejen velké po-
platky za skládkování, ale bude nám 
také hrozit sankce od kontrolních or-
gánů.

Vedení obce v současné době 
připravuje v odpadovém hospodář-
ství řadu změn včetně aktualizace 
Provozního řádu sběrného dvora v 
Hruškách, který doposud umožňoval 
obyvatelům obce a nepodnikatel-
ským subjektům působícím v obci 
odkládat v tomto zařízení z komu-
nálního odpadu separované složky 

odpadu. O připravovaných změnách 
a opatřeních vás budeme průběžně 
informovat. 

Ráda bych v této souvislosti upo-
zornila všechny právnické osoby a 
fyzické podnikající osoby, které svou 
činností produkují odpady, že jsou ze 
zákona povinni zajistit jejich třídění 
a odvoz. Zákon o odpadech určuje, 
že každá právnická či fyzická pod-
nikající osoba, při jejíž činnosti od-
pady vznikají, se řadí mezi původce 
odpadu a platí pro ně pravidla daná 
zákonem.

Jana Filipovičová 

% z celkové hmotnosti vyprodukova-
ných komunálních odpadů.

Nová legislativa ukládá povinnost 
splnit cíle pro množství vytříděného 
komunálního odpadu a s tím souvisí i 
změna výše poplatků za ukládání vy-
užitelného odpadu na skládky, která 
by se ze stávajících 500 Kč měla již 
v letošním roce zvednout na 800 Kč a 
do roku 2030 se poté postupně vyšpl-
há až na částku 1850 Kč.

Tak jako většina obcí i naše obec 
dosud využívala skládkování, protože 
bylo nejlevnější. Teď se nám naopak 
prodraží. Z tohoto důvodu budeme 
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Zasedání rady obce 23. listopadu 2020

Zasedání rady obce 10. prosince 2020

umístění v zeleném pásu a 250 Kč/bm v případě vedení 
VO protlakem.

• Zahrnutí výdajů ve výši 15 000,-- Kč na fi nanční podporu 
Svazu tělesně postižených v ČR, místní organizace Kosti-
ce do výdajů rozpočtu na rok 2021.

• Zahrnutí výdajů ve výši 4 000,-- Kč na fi nanční podporu 
Malovaného kraje, z.s., 17. listopadu 1a, 691 02  Břeclav 
do výdajů rozpočtu na rok 2021.

• V předloženém znění Dodatek č. 1 ke Smlouvě o dílo 
číslo č. 20125 týkající se úpravy bodu č. 2 Času plnění a 

Rada obce schválila:
• Zrušení výběrového řízení na zakázku malého rozsahu 

„Rekonstrukce jednotné kanalizace ulice Za dvorem, 
obec Hrušky“ z důvodu zhoršené fi nanční situace obce, 
kdy v důsledku COVID-19 a uvažovaných daňových změn 
pro příští rok dojde ke snížení daňových příjmů.

• Předložené znění Smlouvy o umístění a provedení stavby 
„Plynofi kace a plynoinstalace RD č.p. 128“ na pozemku 
p.č. 144 v k.ú. Hrušky.

• Zveřejnění návrhu rozpočtu na rok 2021 v předloženém 
znění. Celkové příjmy činní 28 219 900,-- Kč, celkové vý-
daje jsou rozpočtovány ve výši 51 671 700,-- Kč a použití 
rezervy v rámci fi nancování ve výši 23 451 800,-- Kč.

• Uzavření Mateřské školy Hrušky v termínu od 23. 12. 

Rada obce schválila:
• Cenovou nabídku na zpracování projektové dokumenta-

ce stavby „Hrušky, ul. Hlavní, obnova VO“ v rámci akce 
výměna svítidel VO a získané dotace z programu EFEKT 
2021.

• Záměr prodeje části (cca 90 m2) pozemku p.č. 2016/3 v 
k.ú. Hrušky.

• Pokácení břízy na pozemku p.č. 772/1 v k.ú. Hrušky na 
náklady žadatele, rada obce nařídila náhradní výsadbu.

• Smlouvu o poskytování webových mapových služeb 
uzavřenou mezi obcí Hrušky a Městem Břeclav, náměs-
tí T.G. Masaryka 42/3, Břeclav, IČO: 00283061, DIČ: 
CZ00283061, na základě které budou obci Hrušky posky-
továny webové mapové služby – tj. vytvoření projektu 
webové mapové aplikace na geoportále Města Břeclav a 
zajištění provozu a údržby aplikace.

• Plán inventur Obce Hrušky na rok 2020, které proběhnou 
dle předloženého plánu v době od 4. 1. 2021 do 31. 1. 
2021. Inventarizační soupisy budou sestaveny ke dni 31. 
12. 2020.

• V předloženém znění Zadávací dokumentaci na veřejnou 
zakázku malého rozsahu na stavební práce „Stavební 
úpravy MŠ Hrušky – výdej jídel pro ZŠ“ – v rámci které 
bude byt v budově mateřské školy přestavěn a upraven 
na výdejnu jídel pro děti ze základní školy.

• Uchazeče, kterým byla zaslána Výzva k předložení na-
bídky na realizaci akce „Stavební úpravy MŠ Hrušky – 
výdej jídel pro ZŠ“: Stavba a údržba silnic s. r. o., Rie-

bodu č. 3 Cena za Dílo na dodávku díla – stavby s názvem 
„Technické zázemí obce Hrušky – přístavba a stavební 
úpravy“. Dodatek č.1 ke Smlouvě o dílo číslo 20125 bude 
uzavřen mezi obcí Hrušky a fi rmou Hrušecká stavební 
spol. s r.o., U zbrojnice 588, 691 56 Hrušky, IČ 25585142.

• V předloženém znění Smlouvu o zřízení věcného břeme-
ne č. HO-014330063721/001 na pozemku p. č. 1037/1 a 
1148 v k.ú. Hrušky, uzavřenou mezi obcí Hrušky a E.ON 
Distribuce, a.s. se sídlem: F.A.Gerstnera 2151/6, 370 01 
České Budějovice, IČO: 28085400, DIČ: CZ28085400.

2020 do 3. 1. 2021.
• Dodatek č. 4 ke Smlouvě o zajištění služeb pro Českou 

poštu, s.p. číslo 2019/08613, který smluvně upravuje 
změnu způsobu prodeje dálničních známek, uzavře-
ný mezi obcí Hrušky a Českou poštou, s.p., se sídlem 
Politických vězňů 909/4, Praha 1, IČO: 47114983, DIČ 
CZ47114983.

• V předloženém znění Smlouvu o provádění deratizačních 
prací.

• Smlouvu č. HO-001030063756/001-RGV o smlouvě bu-
doucí o zřízení věcného břemene na pozemku p. č. 
208/1 v k.ú. Hrušky, uzavřenou mezi obcí Hrušky a E.ON 
Distribuce, a.s. se sídlem: F.A.Gerstnera 2151/6, 370 01 
České Budějovice, IČO: 28085400, DIČ: CZ28085400.

grova 817/37, 690 02  Břeclav, IČO: 26264081, RENOVA 
stavební a obchodní společnost s r.o., Polní 4057/27, 
695 01  Hodonín, IČO: 46992707, STAVEBNÍ FIRMA PLUS 
s r.o., Měšťanská 3992/109, 695 01  Hodonín, IČO: 
26285363.

• Jmenování komise pro VŘ zakázky malého rozsahu – 
„Stavební úpravy MŠ Hrušky – výdej jídel pro ZŠ“.

• Nařízení zřízené příspěvkové organizaci – Základní škole 
Hrušky na odvod nevyčerpané části provozní dotace ve 
výši 300 000 Kč zpět do rozpočtu zřizovatele.

• Nařízení zřízené příspěvkové organizaci – Mateřské škole 
Hrušky na odvod nevyčerpané části provozní dotace ve 
výši 200 000 Kč zpět do rozpočtu zřizovatele, tj. obce 
Hrušky.

• Smlouvu o umístění a provedení stavby „Vodovodní pří-
pojka sklepa na víno“. Jedná se o umístění a provedení 
vodovodní přípojky vinného sklepa č.e. 38.

• Smlouvu o umístění a provedení stavby „Vodovodní pří-
pojka RD č.p. 15“. Jedná se o umístění a provedení vo-
dovodní přípojky do rodinného domu č.p. 15.

• Smlouvu o umístění a provedení stavby „Kanalizační pří-
pojka RD č.p. 133“. Jedná se o umístění a provedení ka-
nalizační přípojky do rodinného domu č.p. 133.

Rada obce vzala na vědomí:
• Návrhy Střednědobého výhledu rozpočtu na rok 2022 – 

2024 a Návrhy rozpočtů na rok 2021 zřízených příspěvko-
vých organizací MŠ Hrušky a ZŠ Hrušky.
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Zasedání rady obce 28. prosince 2020
Rada obce schválila:
• Střednědobý výhled rozpočtu Základní školy Hrušky, p.o. 

na rok 2022 – 2024.
• Střednědobý výhled rozpočtu Mateřské školy Hrušky, 

p.o. na rok 2022 – 2024.
• Rozpočet příspěvkové organizace Základní škola Hrušky 

na rok 2021. Rozpočet je sestaven jako vyrovnaný s část-
kou 8 380 000,-- Kč na straně výnosů i nákladů.

• Rozpočet příspěvkové organizace Mateřská škola Hrušky 
na rok 2021. Rozpočet je sestaven jako vyrovnaný s část-
kou 8 210 000,-- Kč na straně výnosů i nákladů.

• Rozpočtové opatření č. 6/2020 se zvýšením příjmové 
části o 1 820 000,-- Kč, snížením výdajové části o 7 088 
000,-- Kč a vytvořením fi nanční rezervy ve fi nancování ve 
výši 7 088 000,-- Kč.

• Přidělení veřejné zakázky malého rozsahu akce „Sta-
vební úpravy MŠ Hrušky – výdej jídel pro ZŠ“ uchazeči: 
STAVEBNÍ FIRMA PLUS s r.o., Měšťanská 3992/109, 695 01  
Hodonín, IČO: 26285363.

• Smlouvu o dílo na zakázku malého rozsahu - „Stavební 
úpravy MŠ Hrušky – výdej jídel pro ZŠ“.

Zasedání rady obce 13. ledna 2021

Zasedání rady obce 3. března 2021

Zasedání rady obce 27. ledna 2021

Rada obce schválila:
• Smlouvu o poskytnutí práv k užívání software číslo: SML-

00042/21, kterou se rozšiřují dvě pracovní místa pro 
zpracování pokladní služby v budově Kulturně společen-
ského centra. 

• Poskytnutí fi nančního daru ve výši 15 000,-- Kč a v před-
loženém znění Darovací smlouvu uzavřenou mezi obcí 
Hrušky a Svazem tělesně postižených v ČR, z.s. místní 
organizace Kostice, Nová 141/4, 691 52 Kostice, IČO: 
75086026.

• Poskytnutí fi nančního daru ve výši 4 000,-- Kč a v před-
loženém znění Darovací smlouvu uzavřenou mezi obcí 
Hrušky a spolkem Malovaný kraj, z. s., 17. listopadu 1a, 
690 02 Břeclav, IČO: 27010511.

• Vybudování a umístění rozebíratelné pergoly ve dvoře 
bytového domu na ulici Knihovní č.p. 580 z fi nančních 
prostředků nájemníků.

• Záměr pronájmu (pachtu) části pozemku p.č. 2334/2 o 
výměře 5 193 m2 v k.ú. Hrušky.

• Dohodu o způsobu provedení údržby ochranného pásma 

Rada obce schválila:
• Smlouvu o poskytnutí práv k užívání software číslo: SML-

00240/21, kterou se zřizuje další pracovní místo pro pla-
tební terminál v budově Kulturně společenského centra. 

• Smlouvu o právu umístění a provedení stavby Novo-
stavba rodinného domu v Hruškách – parc. č. 1313/2 a 
1281/12. Jedná se o umístění a provedení vodovodní a 

Rada obce schválila:
• Smlouvu o právu umístění a provedení stavby Rodinného 

domu s garáží Hrušky. Jedná se o umístění a provedení 
vodovodní přípojky na pozemku p.č. 204/1 v k.ú. Hruš-
ky.

• Restaurátorský záměr na opravu Hlavního kříže hřbitov-
ního areálu, který předložil Mgr. Martin Slovák, Hutník 
1454, 698 01 Veselí nad Moravou.

elektroenergetického vedení přenosové soustavy uza-
vřené mezi obcí Hrušky a společností ČEPS, a.s. Elekt-
rárenská 774/2, Praha 10, 101 52, IČO: 25702556, DIČ: 
CZ25702556 zastoupenou společností STEL-INVEST, s.r.o., 
Sušilovo náměstí 50/28, Rousínov, 683 01, IČO: 26238365.

• Smlouvy o právu umístění a provedení stavby Novostavba 
rodinného domu. Jedná se o umístění a provedení ply-
novodní, vodovodní a kanalizační přípojky a venkovního 
vedení NN na pozemku p.č. 254/4 v k.ú. Hrušky.

• Smlouvu o vypořádání náhrady nákladů řízení, která se 
týká vypořádání náhrady nákladů soudního řízení, ve kte-
rém došlo ke zrušení rozhodnutí Českého báňského úřadu 
ve věci stanovení dobývacího prostoru Uherský Ostroh. 
Smlouva bude uzavřena mezi obcí Hrušky, společností 
Vodovody a kanalizace Hodonín, a.s., Purkyňova 2933/2, 
695 01 Hodonín, IČO: 49454544 a Frank Bold Advokáti, 
s.r.o., Údolní 33, 602 00 Brno, IČO: 28359640.

• Smlouvu o poskytnutí práv k užívání software číslo: SML-
02016/20, kterou se zřizuje pracovní místo pro platební 
terminál umístěný v kanceláři OÚ

kanalizační přípojky na pozemku p.č. 1281/1 v k.ú. Hruš-
ky.

• Smlouvu o právu umístění a provedení stavby Kanalizační 
přípojka RD č.p. 294. Jedná se o umístění a provedení 
kanalizační přípojky na pozemku p.č. 1457 v k.ú. Hrušky. 

• Dodatek č. 5 ke Smlouvě o poskytnutí dotace z rozpočtu 
Jihomoravského kraje na vypracování nového územního 

• Dořešení majetkoprávních vztahů pod chodníkem v ulici 
Písečná s občany a majiteli pozemků.

Rada obce vzala na vědomí:
• Žádost o dotaci ve výši 170 000,-- Kč, kterou předložil 

spolek Sokol Hrušky, Hlavní 270, 691 56  Hrušky, IČO: 
22842497, rada obce doporučuje zastupitelstvu obce po-
skytnutí dotace schválit. 
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Povinné předškolní vzdělávání

plánu sídelního útvaru Hrušky s termínem dokončení 31. 
12. 2021.

• Účetní závěrku včetně výsledku hospodaření Základní 
školy Hrušky, p.o. za účetní období 2020 sestavenou ke 
dni 31. 12. 2020, dále schvaluje rozdělení a převod vý-
sledku hospodaření do rezervního fondu ve výši 26 668,26 
Kč a fondu odměn ve výši 10 000,- Kč.

• Účetní závěrku včetně výsledku hospodaření příspěv-
kové organizace Správa majetku obce Hrušky, p.o. za 
účetní období 2020 sestavenou ke dni 31. 12. 2020, dále 
schvaluje převod zisku ve výši 741,62 Kč do rezervního 
fondu. 

• Cenovou nabídku na zpracování projektové dokumenta-
ce ke stavebnímu povolení/ohlášení na akci „Větrolam v 
k.ú. Hrušky“ – pozemky p.č. 2159/241 a 2159/256 v k.ú. 
Hrušky, kterou zpracuje Ing. Petr Marčák za fi rmu Regio-
projekt Brno, s.r.o., se sídlem U Svitavy 1077/2, 618 00  
Brno, IČO: 00220078, DIČ: CZ00220078.

• Cenovou nabídku na zpracování projektové dokumenta-
ce ke stavebnímu povolení/ohlášení na akci „Vodní tůně 
v k.ú. Hrušky“ – pozemky p.č. 1551/1 a 1040/42 v k.ú. 
Hrušky, kterou zpracuje Ing. Petr Marčák za fi rmu Regio-
projekt Brno, s.r.o., se sídlem U Svitavy 1077/2, 618 00  
Brno, IČO: 00220078, DIČ: CZ00220078.

• Cenovou nabídku na zpracování projektové dokumen-
tace ke stavebnímu povolení/ohlášení na akci „Hrušky, 
ul. Za vodú, rozš. VO“, kterou zpracuje Petr Slatinský, V 
chalupách 20, 696 18  Lužice, IČO: 61747874.

• Zadávací dokumentaci na veřejnou zakázku malého roz-
sahu na dodávku kompostérů, drtičky větví a kontejneru 
na textil v rámci akce „Předcházení vzniku odpadů v obci 
Hrušky“.

• Uchazeče, kterým bude zaslána Výzva k předložení na-
bídky zakázky malého rozsahu na realizaci akce „Před-
cházení vzniku odpadů v obci Hrušky“: ELKOPLAST CZ, 
s. r. o., Štefánikova 2664, 760 01 Zlín, IČO: 25347942; 
MEVA a.s., Na urbance 632, 413 13, Roudnice nad La-
bem, IČO: 46708766; SDO Technika s.r.o., Jaselská 451, 
742 42 Šenov u Nového Jičína, IČO: 29446619; SUEZ CZ 
a.s., Španělská 1073/10, Vinohrady, 120 00 Praha 2, IČO: 
25638955; MEVA-TRADE, s.r.o., Na Urbance 632, 413 01 
Roudnice nad Labem, IČO: 25421492; JRK Česká repub-
lika s.r.o., Bolzanova 1615/1, Nové Město, 110 00 Praha 
1, IČO: 24853640; Ing. et Ing. Ondřej Štěpančík, 687 12, 
Částkov 111, IČO: 76604756; SYNPRO, s.r.o., Hlavní 406, 
696 17 Dolní Bojanovice, IČO: 29228298; HITL, s.r.o., 
Dobelice 57, PSČ 672 01, IČO: 25321765; Agro Trnava 
s.r.o., č.p. 285, 674 01  Trnava, IČO: 29200083; MARELL 
s.r.o., Herčíkova 246/1a, 612 00 Brno – Královo Pole, IČO: 
28328442; LIMES Litomyšl s.r.o., č.p. 160, 561 18 Něm-
čice, IČO: 15035140; GreenMech, s.r.o., Bořetice 9, PSČ 
691 08, IČO: 26239213.

• Jmenování komise pro VŘ zakázky malého rozsahu – 
„Předcházení vzniku odpadů v obci Hrušky“.

• Úpravu Pojistné smlouvy č. 816560414 uzavřenou mezi 
obcí Hrušky a Generali Českou pojišťovnou a.s., Spálená 
75/16, Nové Město, 110 00 Praha 1, IČO: 45272956, DIČ: 
CZ699001273 – pojištění majetku v budově Kulturně spo-
lečenského centra.

• Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti in-
ženýrské sítě na pozemku p. č. 2249/2 a 2249/3 v k.ú. 
Hrušky. Na pozemku bude realizována stavba s názvem 
„6114 MORAVIA – VTL plynovod, úsek TU 157 Tvrdonice – 
TU 160 Bukovany“.

Školní mozaika

„Zase nás zavřeli“, říkali jsme si 
spolu se všemi zaměstnanci mateř-
ské školy. Stejně jako vloni na jaře a 
na podzim. Všichni jsme v mateřské 
škole, provádíme opravy v interiéru, 
připravujeme a instalujeme výzdobu 
do oken. Provozní pracovnice provádí 
úklid, dezinfekci a drobné opravy v ku-
chyni a šatnách.

Paní učitelky ve třídě Koťátek však 
plní nejdůležitější úkol - připravují děti 
na školu. Tyto děti mají od 1. září po-
vinné předškolní vzdělávání. Pracuje-
me s nimi každý den, ale v současné 
době to nejde jinak, než vzájemnou 
komunikací e-mailem. Zkušenosti s 
předáváním úkolů máme již od podzi-
mu, kdy byla MŠ rovněž uzavřena, tak-
že mnozí rodiče již vědí, jak se zadaný-
mi úkoly pracovat.

Každý týden plníme jinou tema-
tickou část dle školního vzdělávacího 
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programu MŠ Hrušky. K ní volíme a 
připravujeme dětem pracovní listy na 
procvičení motoriky ruky, sluchového 
a zrakového vnímání, početních před-
stav a nezapomínáme ani na výtvarné 
nápady a různé výrobky. Vždy po spl-
nění úkolu mají děti u mateřské školy 
přichystánu odměnu. Připravené úkoly 
mohou plnit nejen děti 5 – 6 leté, ale 
i mladší.

V této nelehké době se tedy i na-
dále věnujeme našim předškolákům, i 
když k tomu musíme používat neosobní 
formu e-mailové komunikace s rodiči. 

Jana Poláchová

Dítě se speciálními vzdělávacími potřebami v mateřské škole

Ze školní jídelny

Chůva v MŠ Hrušky

V naší třídě Berušek máme i děti se speciálními vzdělá-
vacími potřebami, pro které je umožněn individuální pří-
stup jak učitelkou, tak i asistentem pedagoga.

Práce s těmito dětmi vyžaduje nezměrnou trpělivost 
a důslednost při plnění různých úkolů. Jsou to úkoly při 
tělesném cvičení – dodržování správného postupu cviku 
a pravidel při hře, tak i při kreativním tvoření – správné 
držení štětce a tahy štětcem, při stříhání – držení, rozeví-
rání nůžek a střih po lince. V neposlední řadě je důležitou 
součástí práce s pracovními listy, kde si děti procvičují 

Covid -19 nám ukazuje, že vše může být jinak, že věci 
nemusí běžet podle nás. Mění plány nás všech. Jak vyplnit 
čas, který nám covid -19 dal? Ve školní jídelně máme více 
času na vylepšení receptur a hodnocení plnění spotřebního 
koše např. v oblasti mléčných výrobků, zeleniny, luštěnin 
atd. Zabýváme se i nutričními doporučeními. Přes neustálé 
výtky a nespokojenost s touto základní pomůckou pro pří-
pravu stravy ve školní jídelně je odborníky prokázáno, že 
náš jídelníček je dobře nastavený a vyhovuje výživovým 
potřebám dětí.

Čerstvá nebo mražená zelenina, která je hodnotnější?
V dnešní době si mnoho lidí myslí, že mražená zelenina 

je podřadnější než zelenina čerstvá. Přesto však tvrzení, 

Naše mateřská škola nabízí mož-
nost přijetí dětí mladších tří let, avšak 
podmínkou tohoto přijetí je samostat-
nost dítěte při základních hygienic-
kých návycích a sebeobsluze. Všichni 
si uvědomujeme, že netříleté dítě 
není plně samostatné při oblékání, vy-
svlékání, při použití WC a při jídle. 

Z tohoto důvodu je jednou ze za-

trpělivost, držení pastelky, logické a matematické schop-
nosti, posloupnost, dějové souvislosti, barvy, tvary, roz-
díly a také velmi obtížné abstraktní myšlení (před, za, 
včera, zítra….).

Za pomoci mnoha motivačních prvků děti naopak získá-
vají pevnou vůli k dokončování úkolů. Spolu s režimem dne 
mají pocit bezpečí a jistotu při zvládání všech jejich strastí 
i slastí v náročných dnech a při cestě za úspěšným vstupem 
do základní školy.

Paní učitelky ze třídy Berušek 

že čerstvá zelenina je kvalitnější než ta zmrazená, nemusí 
být vždy pravdivé. Naopak, někdy může mít i vyšší výživo-
vou hodnotu než zelenina čerstvá. Tématu použití mražené 
zeleniny ve školním stravování se dotýká i metodický ma-
nuál zdravé školní jídelny s názvem Uzdravme svou školní 
jídelnu, kde se mimo jiné dočteme, že obsahem vitamínů 
je mrazená zelenina srovnatelná s tou čerstvou.

Inspirace na závěr – recept na Císařské brambory.
Potřebujeme:
1 kg brambor 
1 brokolici nebo květák (může být i obojí) 
2 větší mrkve 
1 střední cibuli 

městnankyň MŠ chůva ve třídě Kuřá-
tek, která je nezbytnou součástí ŠVP. 
Její laskavý a vstřícný přístup pomáhá 
dětem k adaptaci v novém prostředí a 
překonat tak dobu odloučení od rodi-
čů. Mile a ochotně dopomáhá dětem 
při oblékání, vysvlékání, stolování, 
použití WC a hygieně. Také dopomá-
há učitelkám při řízených činnostech, 

jako jsou například pohybové hry nebo 
výtvarná činnost.

Jsme velice rádi, že může být sou-
částí našeho kolektivu a oceňujeme 
její péči o děti. Zároveň však prosí-
me rodiče, aby vedli své děti k samo-
statnosti a tím umožnili lehčí vstup a 
adaptaci v MŠ.
Paní učitelky a chůva ze třídy Kuřátek
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Páťáci na distanci

smetanu ke šlehání 
150 g Eidamu nebo mozzarelly 
sůl, pepř.

Postup přípravy:
Brambory oloupeme, nakrájíme na čtvrtky a uvaříme 

do poloměkka (můžeme vařit i ve slupce). Brokolici nebo 
květák očistíme a rozdělíme na růžičky, mrkev očistíme a 
nakrájíme na kolečka. Cibuli oloupeme a nakrájíme na půl-
měsíčky. Brokolici, květák a mrkev dáme do osolené vařící 
vody a krátce povaříme (asi 5 min.), vodu hned slejeme a 

Školní rok 2020/2021 pomalu končí 
a podepsal se na všech dětech, ale pá-
tým ročníkem se s naší školou rozloučí 
19 dětí, kterým je moc líto, že si ho 
neužili, jak se patří. Chybí jim kamará-
di, kontakt s lidmi a také zážitky. Učivo 
přes počítač není stejné jako ve škole. 
A nyní pár slov přímo od žáků:

„Pátý ročník je můj poslední rok na 
škole v Hruškách. Za těch pět let jsem 
toho hodně prožil a mám tam hodně 
kamarádů. Těšil jsem se, že se spolu-
žáky zažiju týden na škole v přírodě. 
Od loňského roku je všechno jinak. Do 
školy nás nepustili dlouhé měsíce a s 
kamarády se potkávám jen na online 
výuce. Všechny plány, které jsme chtě-
li se spolužáky podniknout, jsou pryč. 
Teď mám pocit, že se pořád učím. Ráno 
zapípají úkoly na telefonu, tak je spl-
ním, následuje online výuka s paní uči-
telkou. Někdy si dodělávám úkoly ještě 
večer, protože jim nerozumím a vypra-
covávám je s maminkou. Nyní je doma 
i mladší brácha a učení je zase o něco 
komplikovanější. Internet také někdy 
zlobí, zvuk se seká a špatně rozumím. I 
když se snažím sebevíc, tak na distanč-
ní výuce nevidím nic dobrého.“

Tomáš

„Distanční výuka už trvá tak dlou-
ho, že si ani nepamatuji, jaké to je, 
chodit do školy, vidět se s kamarády 

zeleninu ochladíme studenou vodou. Uvařené brambory, ze-
leninu a cibuli dáme do mísy, osolíme, opepříme a promí-
cháme. Pekáček nebo zapékací misku potřeme lehce olejem 
a nasypeme do ní promíchanou zeleninu. Zalejeme smeta-
nou a dáme péct do vyhřáté trouby na 180 stupňů. Pečeme 
asi 25-30 min, pak posypeme nastrouhaným Eidamem nebo 
nakrájenou mozzarellou. Pečeme ještě 10-15 min až se sýr 
rozpustí a trochu zapeče. Podáváme přímo ze zapékací mis-
ky se zeleninovým salátem. Do tohoto základního receptu 
můžete přidat i další zeleninu podle vaší chuti. 

Školní jídelna při MŠ Hrušky

a nesedět celé dny u počítače. A jak 
vypadá takový distanční den školáka? 
Ráno se vykutálím z postele do kuchy-
ně, dám si kakao a rohlík, Převlékat 
bych se nemusela, protože za kamerou 
nikdo pyžamo od trička nepozná. Po 
snídani jdu k počítači, zkontroluji za-
dané úkoly, některé splním ještě před 
online výukou. Učení online mě nebaví, 
často mě teď bolí záda z toho sezení u 
počítače. Po obědě si dodělám úkoly, 
které jsem nestihla ráno a pak mám 
kroužky, no jak jinak než online. S ka-
marády a kamarádkami se také potká-
vám pouze na internetu. Moje babička 
si myslí, že mám dva roky prázdnin. Já 
si ale dva roky prázdnin představuji 
úplně jinak.“

Gabriela

„Distanční výuka mě moc nebaví. 
Na začátku to bylo dobré, ale teď bych 
byl raději ve škole. Pátý ročník jsem si 
moc neužil.“

Matěj

„Raději bych se učil ve škole, pro-

tože tam nám paní učitelka může lépe 
vysvětlit učivo. Těším se, až půjdeme 
zpátky do školy a vše bude tak, jak má. 
Už je mi smutno po kamarádech a ško-
le.“

Michal

„Distanční výuka je dost otravná a 
nudná. Myslím si, že my páťáci bychom 
se měli vrátit do školy, kvůli přijímač-
kám na výběrové školy. Distanční výuka 
má ale i své výhody. Můžu se učit co 
chci a kdy chci a nemusím na nikoho 
čekat. Dělám si učivo, které sám po-
třebuji a udělám ho rychleji. Hodno-
tím distanční výuku šesti body z dese-
ti, ale škola je lepší.“ 

Dan

„Myslela jsem si, že to bude lehké, 
ale naopak učit se doma je dost těžké. 
Často potřebuji pomoct s matemati-
kou. Díky naší hodné paní učitelce a 
mojí mamince to zvládám. Nemůžu se 
dočkat, až nás pustí do školy.“  

Tereza
Mgr. Barbora Čermáková
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Zápis do 1. třídy
Zápis do 1. tříd základních škol pro školní rok 

2021/2022 se bude týkat dětí narozených v období od 1. 
9. 2014 do 31. 8. 2015 a dětí s odkladem povinné školní 
docházky z loňského roku. Zápis z důvodu současné epi-
demiologické situace proběhne bez osobní přítomnosti 

...no jenže v tomto měsíci roku 2021 čtenáři nemohou za svými knihami přímo do regálů. 
Knihovny funguji pouze v omezeném provozu. Pro všechny zájemce je takto otevřena i Místní 
knihovna Hrušky ve staré budově naproti hasičské zbrojnice na adrese U zbrojnice 154.

O čem jiném psát, než o korona-
viru. Už rok nic jiného neznáme a ne-
smíme znát, než jen hrůzy, které nám 
vláda a covid 19 přináší. 

Zkusím odpovědět mým pohledem 
na nejčastější otázku poslední 14 dnů. 
Očkování proti covidu.

1. Očkování by relativně zdravým 
lidem nemělo ublížit, ať se jedná o 
vakcínu z jakékoliv země. I po očko-
vání proti tetanu prověřenou vakcínou 
jsem viděl nežádoucí reakci, vše se 
podařilo zvládnout.

2. Kdy se bude očkovat u praktika 
v Hruškách? V lednu se za šéfa očko-
vání v republice prohlásil pan Babiš. 
Očkování je tím pádem politikum, z 
kterého těží politici. Už jsme si to vy-
zkoušeli na podzim v Hruškách, kdy mi 

Místní knihovna Hrušky oznamuje, že od soboty 13. března 2021 je opět otevřeno

VÝPŮJČNÍ OKÉNKO
Zásady půjčování:
• Vstupujte do chodbičky pouze po jednom s nasazeným respirátorem.
• U dveří si vydezinfi kujte ruce.
• Knihy, které vracíte, uložte do připravených beden, kde zůstanou 5 dní od převzetí od čtenáře v karanténě.
• Knihy, které si chcete půjčit, vybírejte v našem on-line katalogu, který najdete na stránkách www.knihovna-

hrusky.webk.cz
• Následně zašlete seznam vybraných knih na e-mail knihovna@hrusky.cz nebo knihovnahrusky@seznam.cz, 

případně vhoďte lístek s požadavky na knihy do schránky na budově knihovny.
• Uvádějte své jméno a číslo čtenářského průkazu.
• Takto objednané knihy si můžete vyzvednout v době půjčovní doby.

Provozní doba výpůjčního okénka je v sobotu od 14:00 do 17:30.
Děkuji za pochopení a těším se na Vaše objednávky!

Jarmila Létalová

dětí a zákonných zástupců ve škole. Zapisovat budeme 
v termínu od 1. 4. do 20. 4. 2021. Podrobnější info dále 
sledujte na školním webu nebo nástěnce před budovou 
ZŠ.

Jana Horníčková

Březen měsíc čtenářů a knih…

Praktik do Okénka

podnik se státním vlivem odmítl dodat 
vakcíny proti chřipce. V této souvis-
losti se na internetu objevila zpráva, 
že na obchodu s vakcínami vydělal 
tehdejší ministr 19 milionů. Mým po-
hledem vidím paralelu.

I očkování u praktiků vlastně řídí 
Babiš. V první řadě tím, že nesehnal 
dostatek očkovacích látek. Přidělová-
ní vakcín praktikům se řídí tímto klí-
čem: první dostane vakcíny ten lékař, 
který má v registru nejvíc vhodných 
očkovanců. Postupně budou zásobeni 
další praktičtí lékaři. Podmínkou ale 
je minimálně 100 pacientů splňují-
cích kritéria pro očkování. Tomu můj 
malý obvod nikdy nevyhoví. A aby se 
spojili třeba sousední lékaři a splnili li-
mit, to nelze. Jsou vytvořena očkovací 

centra, kde se očkuje v pořadí podle 
celostátního Babišova registru pod do-
hledem státu. Původně neměli prakti-
ci očkovat vůbec. Když si to na jižní 
Moravě za osobní účasti hejtmana v 
lednu pan doktor dovolil, vysloužili 
si praktici od ministerského předsedy 
výslovný zákaz očkování.

Pokračovat v tomto článku se mi 
příčí. Bohužel, jakou vládu jsme si 
zvolili, takovou máme. Tady opět na-
rážím na věc: jak může Babiš z Prahy 
vědět, jaká je situace v Mateřské ško-
le v Hruškách, že šmahem diktátorsky 
zakáže činnost všem školkám bez roz-
dílu? Personál si tady covida prodělal, 
nemůže se tedy nakazit a také nemů-
že nakazit ani jiné. Malé děti přenáší 
covida výjimečně. 
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Ani opatření spojená s probíhající 
epidemií nezabránila naší Místní akční 
skupině Jižní Slovácko (MAS) pokra-
čovat v nastaveném harmonogramu 
výzev, administraci přijatých žádostí 
a dohledu nad realizací projektů, na 
něž žadatelé získali úspěšně přes MAS 
dotaci. Drtivá většina administrativ-
ních úkonů spojených s dotačními vý-
zvami je totiž naštěstí řešena elektro-
nickou formou. I s realizací projektů si 
žadatelé v této složité době poradili 
bez větších problémů. Podařilo se do-
konce uskutečnit i takové projekty, ja-
kými jsou příměstské tábory pro děti. 
Jejich realizace o letních prázdninách 
byla možná jen díky tehdejšímu roz-
volnění opatření. 

V roce 2020 se naší MAS podařilo vy-
hlásit také několik výzev a rozdělit tak 
další fi nance do území Hodonínska a 
Podluží. Podporu získaly například pro-
jekty chodníků nebo hasičské zbrojni-
ce. Čtvrtou výzvu vyhlásila MAS také v 
Programu rozvoje venkova. Na dotační 
prostředky se tak již těší vybraní země-
dělští i nezemědělští podnikatelé, kteří 
za ně pořídí nové mulčovače, kypřiče, 
drobnou techniku či nerezové nádoby 
pro své vinařské či zemědělské provo-
zy. Podpořena budou také tesařská či 
truhlářská řemesla, nebo projekty na 
zvýšení ubytovacích kapacit v regionu. 
V opatření na podporu služeb a obno-
vy vesnic uspěly také projekty obcí. 
Finanční prostředky budou využity na-
příklad na vybudování lanovky pro děti, 
na rekonstrukci školní jídelny, knihovny 
nebo na projekty podporující spolko-
vou činnost v obcích. 

MAS Jižní Slovácko v době covidové

V listopadu bylo ukončeno hodno-
cení projektů podaných do grantového 
programu „Malý Leader 2020“, který 
naše MAS v území vyhlásila. Prostřed-
ky této historicky první vlastní dotační 
výzvy, spolufi nancované ze strany Ji-
homoravského kraje, jsme zaměřili na 
podporu materiálního vybavení dět-
ských folklorních souborů v území Pod-
luží a Hodonínska. Vybavení dětských 
souborů se tak díky dotačním pro-
středkům rozšířilo o nové 
kroje či krojové součástí, 
potřebnou audiotechniku 
nebo o rekvizity nutné pro 
zkoušky a vystoupení.

Činnost MAS však není 
jen o dotacích. Každoroč-
ně organizujeme nebo se 
aktivně účastníme růz-
ných společenských akcí. 
Ty se ale nemohly v roce 
2020 z větší části usku-
tečnit. Jednu akci pro 
širokou veřejnost se ale 
nakonec zorganizovat 
podařilo, a to módní pře-
hlídku oděvů inspirova-
ných folklorními motivy. 
Své modely představili 
mladí lidé ze společnos-
ti FolklorStyl. Přehlídka 
se uskutečnila v září na 
Masarykově náměstí v Ho-
doníně, a to ještě před 
vyhlášením další série 
nouzových opatření. 

S nadějí vyhlížíme nad-
cházející jaro a věříme, 
že se situace zlepší tak, 

abychom se již naplno mohli věnovat 
celému spektru našich činností, stej-
ně jako v minulých letech. Jakmile to 
tedy bude možné, zveme vás na ná-
vštěvu Regionálního centra v Hodoní-
ně, kde vás rádi přivítáme jak v našem 
„íčku“, tak při různých akcích, semi-
nářích a pracovních schůzkách k pří-
pravě nového dotačního období, které 
v letošním roce začíná.

Za kolektiv MAS Blanka Přidalová

Nesmím končit pesimisticky. Pro-
mořenost v Hruškách, alespoň mezi 
mými pacienty, hodnotím více než 30 
%. Než se stihneme proočkovat, pro-
moříme se nemocí.

Ještě praktické věci. Bohužel 
omlouvají vládní nařízení. Od polovi-
ny ledna každý týden přišel do ordi-
nace alespoň jeden člověk s příznaky 
covidu, dokonce několik lidí přišlo do 
čekárny s potvrzenou pozitivitou na 
covid. Potom se nedivme, že vláda 
zakazuje všeobecně návštěvy příbuz-
ných a podobně, když nemocní ne-
mají dostatek ohleduplnosti a nemoc 

šíří. Všude se propaguje, že je nutné 
i u lékaře se nejdříve domluvit tele-
fonem.

Pacient s covidem si stěžoval, že 
neberu telefon. Pokud vyšetřuji v or-
dinaci pacienta, je jasné, že telefon 
nezvednu. Pro představu: když prová-
dím masáž srdce a zazvoní mi telefon, 
nechám pacienta umřít a zvednu slu-
chátko? Navíc technicky: pevná linka 
může přivést 3 hovory najednou. Po-
kud není sestra v ordinaci, nelze mlu-
vit do tří telefonů. Z toho důvodu opa-
kovaně uveřejňuji číslo na mobil, kde 
je možné nechat vzkaz. Na stejném 

čísle je možné pomocí SMS požádat o 
předpis léků, lístek na peníze u prá-
ce neschopných, výpis z dokumenta-
ce či potvrzení o prodělaném covidu. 
Tady připomínám, že tato esemeska 
se musí podepsat, na nepodepsanou 
zprávu nemohu reagovat. Ještě jedna 
připomínka: na pevnou linku neposí-
lejte SMS. 

Přece jen něco pro zasmání: měl 
jsem minulý týden živý sen: koncem 
června jsem měl očkované všechny 
moje pacienty. Bez problémů, v po-
hodě.

MUDr. Stanislav Pospíchal
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Jakými životními cestami jste se 
dostali do Hrušek?

Jednoduchými, tak jak to v životě 
chodí. Hledali jsme bydlení na vesnici, 
někde mezi Brnem a Břeclaví. V Brně 
přednáším, na Pohansku na výzkumu 
trávím dost podstatnou část léta. No a 
postupně jsme se v hledání dostali až 
do Hrušek. A nelitujeme. Z hlediska do-
pravy a dostupnosti jsou ve středu Ev-
ropy a teď navíc to máme oba do práce 
skoro stejně. Jediné, co tu postrádá-
me, jsou lesy. Ale ty si teď žena vyna-
hradila v práci na památníku v Mikul-
čicích a já jich na Pohansku mám taky 
dost. A když jsme doma, tak zahrada 
je dost veliká na to, abychom nachodili 
při práci dost kilometrů a děcka mohli 
vyhnat ven tak daleko, že je sice vidí-
me, ale neslyšíme.

Koupili jste jeden z nejstarších 
domů v Hruškách. Většina lidí by jej 
asi odstranila a postavila nový, vy jste 
jej však krásně opravili a ponechali 
mu historický vzhled.

Ani na moment nás nenapadlo, že 
by měl jít pryč. Určitou roli v tom po-
chopitelně hrály naše tehdejší fi nanční 
možnosti, ale prostě ten domek bylo to 
hlavní, co nás vzalo u srdce. Když jsme 
se pustili do práce, tak jsme objevovali 
ledasco a měnili plány. Z toho původ-
ního nakonec zůstaly jen stěny a stře-
cha, ale ta duše tam pořád je. To ma-
lování to byla jen přirozená třešnička 
na dortu. Dnes bych některé věci řešil 
jinak, ale to nechám na později nebo 
na toho, kdo přijde po nás.

Petře, celkem záhy po přistěho-
vání ses zapojil do folklórního dění, 
pořídil kroj a stal se členem Mužác-
kého sboru. Měl jsi k folklóru blízko 
i dříve?

Vůbec. Folklór v Příboře v podstatě 
není, průmyslový rozvoj města a širšího 
regionu ho odsunul do Sušilovy sbírky 
písní z poloviny 19. století. A v Liberci, 
odkud pochází Gábina, je to stejné, až 
na toho Sušila. Příbor je město decho-
vé hudby. Hraní na hudební nástroje se 
u nás v rodině nepraktikovalo. Až na 
vysoké škole v Brně jsme se dostali do 
kontaktu s folklórem, ale to je nic pro-
ti tomu, když v tom člověk začne žít. 
Folklór je o nauka o lidech a jejich zvy-

Žijí tady s námi - Gabriela a Petr Dreslerovi

cích, hudba, zpěv, slovesnost, obyčeje. 
A to všechno je život. To se musí žít. 
Kdosi mi říkal, že folklór jsou emoce. 
Jak to v člověkovi nehne se srdcem, 
tak to nežije. 

Vedete k folklóru i děti? 
Vedeme i nevedeme. Nenutíme, 

umožňujeme, a pokud je vůle, tak 
podporujeme. Nejstarší Ema, když byla 
batole, tak doslova sjížděla Slovácko 
sa nesúdí, které si taky rádi pouštíme. 
Při sledování Zpívánek se rozhodla, že 
chce hrát na housle, tak šla a s násled-
ky jsme se setkali na posledních dvou 
předhodovních zpíváních. Teď je v ná-
ročném období za těžké doby, tak uvi-
díme, jak to půjde dál. V případě naší 
Adi, tak tam je směřování zcela jiné, 
taky vzhledem k povaze. U Mikuláše 
to bude asi stejné jako se mnou. Bude 
to chtít čas. Když si myslí, že ho nikdo 
neslyší a je v zápalu zábavy, tak si „zpí-
vá“. Když se přidáme, tak se čertí a 
mlčí.

Jsi také členem rady obce a před-
sedou Dobrovolného svazku obcí 
Hrušky a Týnec pro stavbu společné 
ČOV, která oblast činnosti obce je ti 
nejbližší?

V obou případech to beru jako 
službu obci, která nás přijala za své, 
a lidem, kteří hlasovali pro nás. Radu 
obce bych přirovnal k poradnímu sboru 
náčelníka štábu. V dobrovolném svazku 
se cítím jako člověk, který stoupnul na 
skluzavku ukrytou pod sněhem. Zkuše-
nosti z obou aktivit mě na jednu stranu 
zbavily některých ideálů, na druhou 
stranu mi daly cenné zkušenosti, kte-
ré se snažím uplatnit i v akademickém 
prostředí. Jak říkám idealista. 

Gábina patří k zakládajícím člen-
kám spolku DRTICHY, který se velkou 
měrou podílí na organizaci kulturních 
a společenských akcí v obci. Vymýšlet 
a organizovat tyto akce není jedno-
duché, kde k tomu berete inspiraci?

Když si vzpomenu na vznik našeho 
spolku, podívám se na druhorozenou 
dceru. Ta se tehdy narodila. Letos jí 
bylo 11 let. Drtichy začaly fungovat, 
protože byla v obci poptávka po kul-
turních aktivitách a zůstávat jen u 
folklórních akcí by byla škoda. Nejvíc 

se mi na tom líbí ta možnost přímé 
účasti, samozřejmě nejen nás, ale i 
lidí kolem. Sami si nachystáme, sami 
připravíme, sami se pochválíme. Hlav-
ně nás to baví. Neříkám, že vymýšlet 
nové akce, nové nápady je jednodu-
ché. Ale je nás více a posloucháme i 
své okolí. Každopádně musím říci, že 
nám to v současné době velmi, velmi 
chybí. Doufám, že tento nucený odpo-
činek brzy skončí a budeme se moci 
spolu zase pobavit.

Máte tři děti, opravujete domek, 
jste zaměstnaní, nemáte po ruce ba-
bičky a jste aktivní i v místním spole-
čenském životě. Dá se to vše vůbec 
skloubit?

Kdyby to nešlo, tak bychom to ne-
dělali, ale spíše si to nepřipouštíme. 
Naše zaměstnání je dost svérázné, 
takže rodina, práce na domku a spo-
lečenské aktivity jsou vlastně činnos-
ti, které nás drží nohama na zemi. 
Energie vložená do všech těch aktivit 
se vrací v tom, že je nám tady dobře. 
Setkáváme se v Hruškách s různými 
lidmi a všem jsme za to vděční. Taky 
je důležité nastavení priorit. Pochopi-
telně nelze zvládnout vše a na 100%. 
Člověk má ale možnost zvolit, co je 
pro něj podstatné a tomu věnovat svůj 
čas, protože to je to nejhodnotnější, 
co nám je dáno.
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Taky jste se jako děti za dlouhých zimních večerů 
rádi schoulili pod babiččinu paži či posadili dědečkovi 
na klín a poslouchali jejich vyprávění z dob, kdy byli 
ještě mladí? A v mysli si všechny ty příběhy představo-
vali a dokreslovali vlastní fantazií? Kdo to zažil, jistě 
potvrdí, že to byly chvilky k nezaplacení. Možná vám v 
naší nové rubrice nenavodíme tu správnou atmosféru z 
vašeho dětství, ale rádi se s vámi podělíme o vyprávění 
lidí, kteří už prošli větší částí svého života, zažili dobré 
i zlé a mají nám co sdělit.

První z nich je Jana Šumberová, aktivní žena, se kte-
rou jste se po několik volebních období mohli setkat v 
zastupitelstvu obce, ve Sdružení rodičů a přátel školy 
a v poslední době při akcích pořádaných Vlastivědným 
kroužkem. 

Myslíte, že v dřívějších dobách nenastaly situace, 
které zabránily dětem chodit do školy? Ne? Tak se začtě-
te do následujících řádků.

Pololetní prázdniny
Za současné situace, kdy kvůli pandemii „korony“ 

nemohou děti chodit do školy a všichni jsme více či 
méně zavření doma, vzpomínám na svá školní léta. Po-
loletní prázdniny jsme měli vždy první týden v únoru 
a tak tomu bylo i v roce 1962. Tehdy jsem chodila do 
páté třídy. Prázdniny byly v plném proudu a k našim 
radovánkám přispělo i velké množství sněhu, což ne-
bylo v té době nic mimořádného. Celé dny jsme trávili 
venku a domů mě maminka dostala, až když se všech-
ny moje svršky sušily nad kamny a nebylo do čeho se 
převléct. Dny volna se pomalu blížily k závěru, když 
jsme se dozvěděli, že z důvodu epidemie slintavky a 
kulhavky v Lanžhotě se prázdniny prodlužují. Naše 
radost byla veliká a vždy ke konci týdne jsme čekali 

Vzpomínky dříve narozených

na zprávy z rozhlasu, zda se prázdniny opět prodlou-
ží. Ty nakonec trvaly celkem čtyři týdny, ale poslední 
týden, snad abychom nezvlčili, byli do školy povoláni 
vybraní žáci z každé třídy, kteří měli svým spolužákům 
nosit úkoly. Los padl také na mne a mou kamarádku, 
s níž jsme hned začaly obcházet svěřený úsek. Ne všu-
de nás ale vítali s otevřenou náručí. Jedna maminka 
nám hned mezi dveřmi naznačila, že jejich Zdeničku 
nemáme otravovat, neboť si od školy ještě neodpoči-
nula, a když jsme se jí snažily vysvětlit, že jsme si to 
nevymyslely, v tu chvíli jsme byly drzé. O moc lépe 
se nám nevedlo ani na hrušeckém nádraží, kde bydleli 
tři naši spolužáci: ti si v pravé poledne ještě hověli v 
postelích. Ale nejhůř jsme dopadly u spolužáka, který 
nás přivítal kanonádou sněhových koulí. A to už bylo na 
nás, které jsme měly za sebou cestu pěšky na „hrušák“ 
a zpět, byly jsme promrzlé a hladové, trochu moc. Při 
příští roznášce jsme měli za úkol do českého jazyka 
procvičit skloňování všech částí lidského těla. Úkol byl 
ústní, ale my jsme to našemu výtečníkovi daly všechno 
napsat. A pomsta byla sladká.

Když jsme po neděli už všichni přišli do školy, naskytl 
se nám obrázek postiženého spolužáka, jak vytahuje z 
tašky archy popsaného papíru a kluci kolem něj si kle-
pou na čelo. V tu ránu jsme já i kamarádka chtěly být 
neviditelné. Naštěstí pro nás všechno dobře dopadlo, 
kluk se asi zastyděl, že ho doběhly dvě holky, a tak ml-
čel – a my taky. 

Jana Šumberová

Vybavila se vám taktéž nějaké vzpomínka, příběh, 
událost? Napište nám. Rádi otiskneme. Lze zaslat na e-
-mail: hrusecke.okenko@seznam.cz, případně odevzdat 
na Kulturně společenském centru nebo na OÚ.

(dokončení z minulého čísla) … 
Jeho přítel v té době zkoušel ilegál-
ně vysílat. Bylo to jen na zkoušku, z 
vysílačky nadával na režim. Ale bylo 
to vrcholně nebezpečné. Nic na tom 
nezměnila ani skutečnost, že orga-
nizátoři vysílání nebyli napojeni na 
žádnou západní organizaci, ani na 
Bartoše. I když se domluvili, že inter-
valy budou velmi krátké, málem je 
odhalili. Auto s technikou na zamě-
řování vysílačů jednou uviděli přímo 
uprostřed obce. 

Beneš se rozhodl, že uteče kon-
cem září. Poslední týden spával ob-
lečený. Tehdy získal ten zvyk, který 

Příběh Františka Beneše

ho už neopustí: spávat s pistolí pod 
hlavou. Jenže těsně před samotným 
útěkem mu připravené zbraně najde 
otec a schová. Zakope je na zahradě. 
Otec neměl ke zbraním zrovna sym-
patie a tak jeho syn bude utíkat přes 
hranice bez nich. 

Domluvil si přechod přes agenta 
CIC Františka Gajdu, který znal situ-
aci na hranici i za ní a dovedl jej a 
další uprchlíky až do Vídně. Východ-
ní část Rakouska byla totiž tehdy 
sovětskou okupační zónou. Co kdy-
by nakonec padli do rukou Rusům? 
Nakonec jich na nebezpečnou cestu 
vyrazilo pět. Někdo si to rozmyslel, 

jiný se zase na poslední chvíli přidal. 
Takže pět mladíků, kteří se rozhodli 
opustit rodnou vesnici, rodiče, zemi. 
Navždy? Na čtyřicet let? Tehdy počí-
tali, že se brzy vrátí. Jako osvobo-
ditelé, jako se slavně vrátili vojáci 
ze Západu na konci druhé světové 
války. Jako jejich hrdina Antonín 
Bartoš. Všeobecné očekávání bylo 
takové, že třetí světová válka začne 
každým okamžikem. 

Když Beneš dostal informaci, že 
cesta je připravena, obešel znovu své 
přátele. Domluvili se, že se sejdou v 
polích za vesnicí. Odtud se vydají na 
místo srazu a pak na další místo, kde 
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Ve věku 91 let nás v pátek 8. ledna 2021 opustil pan 
Ladislav Smetana. Současná epidemiologická opatření 
nám bohužel nedovolila se s tímto naším významným spo-
luobčanem rozloučit tradičním způsobem, jak je v naší 
obci dosud běžným zvykem, a vzdát mu tak poslední úctu.

Od roku 1976 až do roku 1990 zastával funkci předsedy 
Místního národního výboru v Hruškách. V této funkci ná-
sledoval své rodinné předky, ale s tím, že se podle mého 
názoru významně zasloužil o rozvoj občanské vybavenosti 
obce. Především jeho zásluhou byla naše obec plynofi ko-
vána, byl také iniciátorem výstavby současné mateřské 
školy, stavebních úprav základní školy a mnoha dalších 
větších i drobnějších investic. Za jeho vedení obce se v 
rámci tehdejších možností rozvíjely i další oblasti občan-
ské a společenské činnosti, ať už to byla kultura nebo 
sport.

V roce 1990, po dovršení své šedesátky, byl nucen do-
cela nedůstojným způsobem ze strany nastupující míst-
ní revoluční skupiny představitelů nového politického 
směru, z funkce odstoupit. I po té, možná i vlivem své-
ho důchodového věku, na společenské dění v naší obci 
nezanevřel a nadále pomáhal při budování vybavenosti 
obce. V tomto směru jsem mu, jako předseda tehdejšího 
fotbalového oddílu TJ Sokol Hrušky, byl vděčný za zásluhy 

Zemřel pan Ladislav Smetana

o vybudování současného travnatého fotbalového hřiště. 
Ke zdaru celého významného díla vybudovaného svépo-
mocnou prací tehdejších fotbalistů přispěl svými dlouho-
letými profesními zkušenostmi. 

Přestože byl mezi námi dvacetiletý věkový rozdíl a 
značně odlišné politické smýšlení, vycházeli jsme spolu, 
i vzhledem k dlouholeté tradici našich rodinných vzta-
hů, velmi dobře. Nejen proto se domnívám, že bychom 
si měli vážit a cenit každého, kdo svojí obětavostí a nad 
rámec běžných pracovních povinností pro naše občanské 
společenství cokoliv záslužného vykoná. 

Rovněž si u něj cením toho, že ani po odchodu z rad-
nice se necítil ukřivděně a dle svých možností, a to ze-
jména ke konci svého života, když jej postihla nejedna 
smutná událost s jeho nejbližšími, se nestáhl do ústraní a 
bylo příjemné se s ním setkávat.

Čest jeho památce.
František Tichý

Během současné koronavirové krize nás opustila řada 
dalších našich spoluobčanů. Epidemická opatření sice 
zakazují účast na pohřebních obřadech, ale jistě není 

důstojné, že o úmrtích naše veřejnost mnohdy ani neví. 
Přichází tak o možnost vzdát osobním způsobem případ-

nou poslední úctu svým známým nebo kamarádům.

si je konečně vyzvedne Gajda a pře-
vede do Rakouska. Sešli se nejdříve 
na okraji Hrušek, to už se stmívalo. 
Později čekali na spojku za zahradami 
v nedalekých Tvrdonicích. Jenže muž 
nešel. Za hodinu dorazil a vysvětlil 
jim, že s nimi nepůjde, místo srazu 
jim popíše a najít ho už musí sami. 
Je to stoh v polích. Další dva mladíci 
je k němu zavedli. Už bylo k půlnoci, 
ale pořád se trousili další uprchlíci. K 
pěti mladíkům z Hrušek se přidali tři 
další a pak jeden manželský pár. Bylo 
jich celkem deset. Vyrazili.

Cestou k hranicím museli překří-
žit hlavní silnici Břeclav – Lanžhot. 
Normálně tam po setmění nebyl silný 
provoz, ale tu noc bylo zase všechno 
jinak. Vypadalo to, že pohraničníci 
mají manévry. Nebo někoho hleda-
jí? Nebo hledají je? Beneš se později 
domníval, že jejich útěk byl někým 
prozrazen. Ale pokud ano, pohranič-
níci nepředvedli nijak oslnivý výkon. 
Když se uprchlíkům podařilo překonat 
silnici, zjistili, že je nikdo neproná-
sleduje. Mířili tmavým lesem na Po-
hansko, tajemné místo v hlubokých 
lužních lesích, kde kdysi bývalo vel-
komoravské hradiště. 

Tu tmu si Beneš pamatoval už na-
vždycky. Dráty napůl podlezli a napůl 
podhrabali. Pak už zbývalo jen pře-
brodit Dyji, která v místě tvořila hra-
nici. Bylo tam po krk vody, ale doká-
zali to. Nakonec se šťastně dostali do 
americké zóny v Rakousku. Samozřej-
mě se o ně zajímala americká tajná 
služba. Chodili na pohovory a vysvět-
lovali vše o životě v komunistickém 
Československu. 

Beneš vystřídal dva uprchlické lá-
gry a skončil ve strážním oddílu fran-
couzské armády. Byli tam s ním dal-
ší kamarádi z Hrušek. Celkem osm. 
„Všichni by bojovali, kdyby byla pří-
ležitost,“ řekl později Beneš. A dodal: 
„Většinou tam byli mladí lidé z Mora-
vy, odhodlaní, že osvobodí vlast.“ 

S francouzskou armádou podepsal 
kontrakt na dva roky, s tím, že kdyby 
chtěl odejít dřív do emigrace, pustí 
ho. Beneš toho využil a po devíti mě-
sících se rozhodl emigrovat do Kana-
dy. Vypadalo to, že komunismus hned 
tak nepadne. A nač ztrácet roky v 
uniformě. Bylo to správné rozhodnu-
tí. Když západní vlády nechaly v roce 
1956 vykrvácet maďarské povstání, 
pochopil, že se rozhodl správně. Byl 

už od dubna 1951 za oceánem, živil 
se všelijak, nakonec dělal zámeční-
ka. „Tehdy jsem pochopil, že je nej-
lepší na vše zapomenout,“ říká. Ale 
nezapomněl. Sledoval nadějné Praž-
ské jaro a sovětskou okupaci v srpnu 
1968. 

V roce 1970 mu napsal bratr, že se 
mu podařil útěk přes železnou oponu 
do Rakouska. Vyráběl si tank, kterým 
by prorazil dráty a dostal na svobodu 
sebe, manželku i čtyři děti. Tank se 
mu však cestou k hranicím polámal 
a tak nakonec utekl sám. Manželka s 
dětmi čekala na povolení k vycesto-
vání neuvěřitelných sedm let. Dokud 
byli v zadrátovaném Československu, 
měli problémy všichni Benešovi pří-
buzní. Emigrace byla vlastně nevy-
hnutelná. 

František Beneš se usadil ve Van-
couveru, jeho bratr Vladimír v Sea-
ttlu. Pád komunismu nejdříve sle-
doval zdálky. Přijel. Pak se v Česku 
usadil natrvalo. Místo dvou let v ar-
mádě strávil čtyřicet v emigraci. Dě-
jiny se prostě neopakují.

Zdroj: http://cestykesvobode.
sdruzenipamet.cz/index.php/cs/pri-

behy/11-pribeh-frantiska-benese
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Přeji hezký den. Letošní jaro, stej-
ně jako loňské, je opět jiné, než by-
chom si přáli, ačkoli za to nemůže 
počasí. Zkusme se tedy na chvíli opět 
vydat do přírody mezi stromy, kde se 
můžeme zhluboka nadechnout…

Věřím tomu, že by byl určitě jedním 
z nejoblíbenějších vánočních stromků, 
vždyť jeho vzhled v době vegetace je 
opravdu překrásný, ale modřín na nás 
vyzrál, a k naší smůle a ke svému štěstí 
je opadavý. Proto v pozdním podzimu 
a v zimě působí naopak na povrchní 
pohled neatraktivně, a leckdo ho může 
pokládat na suchý… Dřevořezbář, vý-
tvarník a dříve též dřevorubec Martin 
Patřičný v jedné ze svých knih vypráví, 
kterak jeden z jeho nepříliš bystrých 
kolegů dostal za úkol v úseku mladého 
jehličnatého porostu vyřezat všechny 
souše, stromy polámané a napadené 
kůrovcem. Než ho hajný přišel odpo-
ledne zkontrolovat, podařilo se mu, 
mimo jiné, úspěšně „zredukovat“ ne-
malou část modřínové výsadby… 

Modřín opadavý je strom, patřící do 
čeledi borovicovitých. Dorůstá výšky 
30 až 50 metrů a tloušťky kmene klid-
ně přes metr, dožívající se v dobrých 
podmínkách několik set let. Má štíhlou, 
kuželovitou korunu, kůra je šupinatá, 
u starších stromů v dolní části kmene 
rozpraskaná, rezavě hnědá. Z našich 
jehličnanů má nejjemnější jehlice, 
které rostou ve svazečcích a v pozdním 
podzimu opadávají. Ještě před opa-
dem se zbarví do krásné zlatavě žluté 
barvy a modřín tak často v lese v tomto 
období „svítí“, že jej nepřehlédneme.  
Malé šišky jsou vejčité, světle hnědé a 
na větvích zůstávají 2 až 4 roky. Seme-
na dozrávají koncem září a klíčivá jsou 
několik let.

Přirozeně modřín opadavý roste ve 
větších či menších ostrovech ve střední 
Evropě, hlavně v Alpách a Karpatech. 
Je stromem slunným a zcela odolným 
vůči mrazu. Nedaří se mu ve městech, 
je citlivý ke kouřovým zplodinám. Po-
někud odolnější je jeho příbuzný, mod-
řín japonský, se kterým se u nás také 
můžeme setkat. Modříny jsou velmi 
hodnotnými, nejen lesními, ale i es-
teticky působivými parkovými stromy. 
Krásné, již odumírající staré modříny, 
můžeme vidět například ve Valticích 
jako pozůstatek modřínové aleje.

Povídání modřínové

Léčivé účinky modřínu lidé vyu-
žívali odpradávna, obsahuje zvláštní 
cukr s názvem arabinogalaktan s účin-
ky proti nachlazení, zánětům dýcha-
cích cest, zlepšuje a zkracuje průběh 
léčení virových respiračních infekcí. 
Arabinogalaktan má patrně i vliv na 
velkou trvanlivost modřínového dře-
va. Pro léčivé účinky se využíval dnes 
již vzácnější na modřínech rostoucí 
choroš verpáník lékařský (jeden z li-
dových názvů pro modřín je verpán). 
A s modřínovými větvič-
kami se kdysi vykuřova-
lo proti moru…

Dřevo modřínu je z 
jehličnatých stromů jed-
no z nejcennějších. Je 
polotvrdé, pevné, trvan-
livé. Mladší bělové dře-
vo je světle žlutohnědé, 
jádro pak okrové až čer-
venohnědé, příjemně 
vonné. Na vzduchu a po 
napuštění ztmavne. Má 
hustou texturu, letokru-
hy jsou často na příčném 

řezu vidět husté jako drážky na gramo-
fonové desce.  Zajímavostí modřínové-
ho dřeva je, že se špatně podpaluje. Z 
modřínu se vyráběly bedny, kola, různé 
nádoby, šindele na střechy, nábytek, 
dřevěné potrubí, zábradlí, schody, 
celé dřevěné domy. Velmi ceněný byl 
z modřínového dřeva získávaný tzv. be-
nátský terpentýn. 

Přeji co nejhezčí jarní čas a pevné 
zdraví všem.

Filip Šumbera
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